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Alexandra Lerman presents a site-specific installation consisting of a music video and a series 
of cyanotypes, a camera-free image-making process created by exposing photo-sensitive 
paper directly to UV light. Historically this process is linked to the British botanist and 
photographer Anna Atkins and her album Photographs of British Algae created at the height 
of "natural history mania" in 1843. In response, Lerman creates her own life-size album of the 
age of the Anthropocene. 


The analog “sun prints” present an indexical image in silhouette of abstracted figures, plants, 
seeds, and the latest image-making technological gadgets such as smart phones and drones. 
Featured at the center of each composition is the Giant Hogweed (Heracleum sosnowskyi) - a 
spectacularly anthropomorphic plant. This viral, invasive, photo-toxic species rapidly infesting 
Post-Soviet territories was initially imported into the Soviet Union from the Caucasus as 
livestock feed in an innovative effort to restore agriculture after World War II. Each plant 
distributes 70,000 seeds into the surrounding soil, often rendering the local site useless for 
future farming, which presents a potent metaphor for the spirit of the earth seeking revenge 
for the ecological devastation wrought through human activity. Both the process implicit in 
creating cyanotypes and the poison born of the Giant Hogweed’s foliage are triggered by the 
sun - one resulting in an ethereal image of the human body once-removed from the world 
painful and the other in a potentially deadly wound. 


The video The Return of the Return of the Giant Hogweed takes as its starting point a song by 
the English rock band Genesis. Updated and translated into Russian the song tells the post–
Soviet story of the plant from its own point of view. In an effort at a dialogue with the site of 
The Museum of Hygiene, Lerman has also produced a series of cyanotypes inspired by the 
taxidermied figure of Pavlov’s dog on display in the museum’s collection. Functioning as self-
portraiture, Lerman assumes the role of the feral, feminine subject in Pavlov’s classical 
conditioning experiments. By engaging with Pavlov’s work in the era of the digital, Lerman 
recontextualizes the dog’s presence in the museum as a timely, symbolic reminder of our 
newly developed algorithmically-conditioned addiction to social media and its dopamine-
fueled discontents.



Солдаты солнца или право на будущее время  
Александра Лерман

Музей Гигиены, Санкт Петербург

Фестиваль фонда ProArte Современное искусство в традиционном музее

28 сентября - 3 ноября, 2019


Проект “Солдаты солнца или право на будущее время” говорит о двух грядущих 
кризисах: экологическом и техногенном.  Проект состоит из видео клипа снятого от 
имени борщевика Сосновского, объявившего войну человечеству и серии фотограмм, 
сделанных одним из ранних фотографических способов - цианотипией. 


Сок растения, попадая на кожу, под лучами солнца вызывает химический ожог. 
Ультрафиолетовый свет так же активизирует процесс цианотипии. Эта техника стала 
популярной благодаря Анне Аткинс, создавшей в 1843 году гербарий отпечатков 
британских водорослей. Лерман в свою очередь создает пост-человеческий гербарий, 
говорящий о роли человека в экологии на примере фото-токсичного растения 
борщевик Сосновского. Оно, по мнению ученых ботаников, должно было помочь 
решить проблему с кормами в стране после войны, для чего было привезено с Кавказа, 
но, после развала Советского Союза распространение борщевика вышло из под 
контроля. Это совершенно равнодушное к людям растение, перемещенное человеком 
за пределы своей среды во имя прогресса, было демонизировано, когда оно стало 
неудобным. 


Вторая часть ‘гербария’ - автопортрет художницы, повторяющий позу собаки Павлова, 
относится к известному экспонату Музея гигиены - чучелу собаки, с которой работал 
физиолог. На основе экспериментов учёный выявил существование “условного 
рефлекса” и вычислил способ, позволяющий измерять нервную систему. Цифровая 
эпоха, в которой мы живем, создает новые условные рефлексы, изменяющие наше 
поведение.



    Soldiers of the Sun #14, 2018 
 10’x5’ (3мx1.5м)


Cyanotype on watercolor




   Soldiers of the Sun #8, 2018 
10’x5’ (3мx1.5м) 

Cyanotype on watercolor 



 Soldiers of the Sun #13, 2018 
10’x 5’ (3м x1.5м) 

Cyanotype on watercolor 



 Soldiers of the Sun #3, 2018 
10’x5’ (3мx1.5м) 

Cyanotype on watercolor 



Soldiers of the Sun or the Right to the Future Tense, Pavlov’s Dog 9, 2019 
Museum of Hygiene, Saint Petersburg, Russia



Pavlov’s Dog 9, 2019 
50” x 90” (127cmx227cm) 


Cyanotype on watercolor paper



Pavlov’s Dog 10, 2019 
50” x 90” (127cmx227cm)


Cyanotype on watercolor paper



The Return of the Return of the Giant Hogweed, 2019 
HD Video, 4min


Soldiers of the Sun or the Right to the Future Tense

Museum of Hygiene, Saint Petersburg, Russia



The Return of the Return of the Giant Hogweed, 2019 
HD Video, 4min


www.alexandralerman.com/#/the-return-of-the-return-of-the-giant-hogweed/
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The Return of the Return of the Giant Hogweed, 2019

 HD Video, 4min
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Tree Time 
2019



Tree Time 
2019

A series of cyanotype prints, video.


The work’s title is informed by interviews with a dendrochronologist who studies

methods of tracking climate change by ‘reading’ the annual tree rings in the Amazon 
rainforest – ecological recordings which reveal a hidden dimension of narrative time within 
nature itself.


The project consists of a video and a series of prints made using an early photographic 
process - cyanotype. The composition of the cyanotypes is made up of palm tree leaves 
found in the rainforest, digital gadgets, and anti-mosquito suits.


The video Tree Time imagines a relationship between nature and technology unmediated by 
human presence. Shot by a drone in the Amazon rainforest, the film depicts a point of view as 
disembodied as the AI-generated voices learning from a sequence of images appearing on 
the screen. The annual tree rings are the natural data-inscriptions which record man-made 
ecological distress into the body of the tree, just as humanity uploads the information it 
deems important for posterity into the cloud.


The project was created during the LabVerde art residency in the Brazilian Amazon in 2018. 
The goal of the program is to share scientific research on the rainforest with artists.




Tree Time (Древесные хроники)

2019

Серия цианотипий и видео.


Название проекта "Древесные хроники" навеяно разговором с ученым 
дендрохронологом, который исследует методы датирования климатических изменений, 
основанные на изучении годичных колец деревьев Амазонии.


Проект состоит из видео и серии фотограмм, созданных ранним фотографическим 
способом - цианотипией. Композиция фотограмм основывается на отпечатках 
пальмовых листьев, найденных в джунглях, гаджетов и антимоскитных костюмов, 
сделанных из прозрачной сетки. 


Видео Древесные хроники, снятое квадрокоптером в Амазонских джунглях, исследует 
прямое взаимодействие между природой и технологией. Точка зрения камеры так же 
бестелесна, как и голоса за кадром, которые обсуждают появляющиеся в нем 
изображения.  Информация о человеческом понимании картины мира загружается для 
сохранности в цифровое облако. Деревья, в свою очередь, ведут учет человеческих 
деяний, записывая хроники цивилизации на свои древесные диски.


Проект был создан во время резиденции LabVerde в Бразилии в августе 2018 года. 
Цель программы заключалась в том, что бы ознакомить художников с 
расследованиями ученых, работающих в амазонских джунглях.




Tree Time 1, 2019 

22”x 30” (55cmx76cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



  Tree Time 2, 2019 

22”x 30” (55cmx76cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 4, 2019 

22”x 30” (55cmx76cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 7, 2019

22”x 30” (55cmx76cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 8, 2019 

30”x 22” (76cm x 55cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 9, 2019 

30”x 22” (76cm x 55cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 10, 2019 

30”x 22” (76cm x 55cm)


Cyanotype, watercolor, acrylic on watercolor paper



Tree Time 11, 2019 

30”x 22” (76cm x 55cm)


Cyanotype, watercolor paper



Tree Time, 2019 
HD video, 7:40 min


www.alexandralerman.com/tree-time
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Tree Time, 2019 
HD video, 7:40 min
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Swipe, Swipe, Swipe 
2017- 2019



Swipe Swipe Swipe 
2017-2019


This work explores and problematizes the invisible abstraction of contract law that exists 
between the movement of human fingers and the backlit glass of the smartphone screen. 

The copyrighted, choreographed gestures of the “swipe,” “slide-to-unlock,” and “pinch-to-
zoom” are performed by millions each day and are owned by Apple, Inc. A series of clay 
smartphones are imprinted with indexical “portraits” of these ephemeral and often 
unconsciously executed touch-screen gestures and reclaimed by the human hand in the 
process. Fingers to digits, silicone to clay.


The series of smartphone sculptures are installed on a wall painted Rose Gold – a color 
invented in the nineteenth century by Carl Faberge as a new a new chromatic alloy of gold 
and copper. 


In 2015 Apple released the Rose Gold version of the iPhone and consequently the color was 
named one of the top trends of 2016 by Pantone. Today Rose Gold is routinely referred to as 
“millennial pink” or “Russian gold.”



Swipe Swipe Swipe 
2017-2019


Пальцы, под действием невидимого контракта заключенного между «пользователем» и 
«смартфоном», разбегаются и сходятся на подсвеченном стекле экрана. Эта 
хореография, ежесекундно исполняемая миллионами, лежит в основе проекта «swipe, 
swipe, swipe». 15 глиняных смартфонов, хранят «портреты» эфемерных «интуитивных» 
жестов сенсорного экрана: “slide to unlock”, “swipe,” “pinch-to-zoom”. Права на 
использование этих жестов принадлежат компании Apple Inc. Пальцы становится 
цифрами - digits, а силикон глиной.


Rose Gold - цвет стены инсталляции. В 19 веке Карл Фаберже создал новый сплав 
золота и меди, а в 2015 году вышел iphone цвета rose gold. Этот оттенок был выбран 
главным трендом 2016 года компанией Panton. Иногда его называют “цветом 
миллениалов” или “русским золотом.”




Digital Distress: Consumed by Infinity, 2018

Curated by Elena Tzotzi 


Signal-Center for Contemporary Art, Malmö, Sweden 




Digital Distress: Consumed by Infinity, 2018  

curated by Elena Tzotzi 

Signal-Center for Contemporary Art, Malmö, Sweden 



Swipe-to-Unlock, 2019

Clay, rose gold paint



Pinch-to-Zoom, 2019

Clay, rose gold paint



Memory Negative. Yoga Gun Grip, 2014

Digital photograph



Body Code, 2014

26 sumi ink drawings of the copyrighted Bikram Choudhury Yoga Inc. poses on


iPhone touch Screen gesture patents 

Tina Kim Gallery, New York 




Body Code 
2014-2019


Body Code consists of 26 Sumi ink drawings that correspond to the 26 poses comprising 
Bikram Choudhury Yoga Inc., executed on patents of iPhone touch screen gestures. 


Many of today’s everyday movements such as touch-screen gestures or traditional yoga 

asanas are surrounded by intellectual property laws which prevent their use by competitors. 

While these legal systems generate revenue streams to its copyright and patent holders, 

movements of the body can be imagined to be held hostage by a web of license, patent, 

franchise, copyright, and trademark laws.


The 26 drawings of Body Code reflect a sequence of 26 poses to which the founder of 
Bikram Choudhury Yoga Inc. held copyright until 2015. iPhone’s touch screen gestures are 

also protected by intellectual property law, with Apple Inc. owning exclusive patents for  

these gestures many years before the iPhone went into mass production. These gestures are 

simultaneously intuitive and privatized. 


The drawings combine the figure and the strict regulation of the word. Together they can be 

read as a choreographic notation for a dance meant to free corporeal gestures from the 

invisible forces of abstraction rendered by technology and the law.




Кодекс тела  
2014-2019 

Проект Кодекс тела - состоит из 26 рисунков поз горячей йоги, выполненных на 
патентных документах жестов сенсорного экрана iPhone. Это своеобразная 
хореографическая нотация для танца, освобождающего жесты и телодвижения от 
невидимых юридических и технологических оков.

Ежедневные рутинные движения, такие как жесты при пользовании сенсорным экраном 
смартфона или асаны на занятиях йогой, окружены законами интеллектуальной 
собственности, предотвращающими их использование конкурентами и направленными 
на обеспечение дохода правообладателям. Телодвижения оказываются ни в чем не 
подозревающими заложниками лицензий, патентов, франшиз, копирайтов и товарных 
знаков.

26 рисунков Кодекса тела отражают последовательность из 26 поз представляющих 
собой Бикрам йогу на право авторства которой некогда претендовал основатель 
компании Bikram Choudhury Yoga Inc. 

Вторая система движения, защищаемая законом - это жесты сенсорного экрана. С одной 
стороны, форма жеста интуитивна, а с другой является частной собственностью.

Каллиграфические рисунки поз йоги, выполненные тушью на правовых документах и 
патентных схемах, объединяют изображение фигуры и жесткую регламентацию слова. 
Отрываясь от экранов и юридической терминологии, эти движения приобретают свободу 
трансформируясь в танец на бумаге. 



Body Code: Rabbit Contract, 2014

26 sumi ink drawings of the copyrighted Bikram Choudhury Yoga Inc. poses on


iPhone touch Screen gesture patents



Body Code: Camel Pinch to Zoom, 2014

26 sumi ink drawings of the copyrighted Bikram Choudhury Yoga Inc. poses on


iPhone touch Screen gesture patents



Body Code: Standing Head-to-Knee Volume, 2014

26 sumi ink drawings of the copyrighted Bikram Choudhury Yoga Inc. poses on


iPhone touch Screen gesture patents



Alexandra Lerman

349 Suydam Street, 2L

Brooklyn, NY, USA

www.alexandralerman.com
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